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în familie
Buletin informativ al proiectului „Asigurarea dreptului copilului la familie şi protecţia lui de violenţă, abuz şi neglijare” 

implementat de EveryChild în parteneriat cu Ministerul Muncii, Protecţiei Sociale şi Familiei şi Ministerul Educației

Legislaţia în domeniul protecţiei 
copilului va fi modificată 

în conformitate cu standardele 
internaţionale în domeniu. 

Modificările vor fi operate în baza con-
cluziilor unui grup de lucru constituit din 
specialiști din cadrul autorităţilor publice 
centrale, reprezentanţi ai societăţii civile, 
mediului academic și experţi în legislaţie. 
Draftul proiectului de lege privind modifica-
rea unui șir de acte legislative va fi propus în 
viitorul apropiat pentru consultarea societății 
civile, iar ulteriror spre avizarea din partea 
autorităților centrale. 

Potrivit afirmațiilor Vioricăi Dumbrăvea-
nu, șefa Direcţiei protecţia familiei și dreptu-
rilor copilului din cadrul Ministerului Mun-
cii, Protecției Sociale și Familiei ,,Modificarea 
și completarea mai multor acte legislative va 
permite intensificarea  activitații în contextul 
identificării, evaluării, asistenței, referinței și 
monitorizării familiilor cu copii aflați în difi-
cultate”. 

Noul proiect de lege va permite ajustarea 
politicilor și practicilor de protecţie a copiilor 
rămași fără îngrijire părintească  la standarde-
le prevăzute de Liniile directoare ONU pen-
tru îngrijirea alternativă a copiilor, document 
adoptat de Adunarea Generală a Organizaţiei 
Naţiunilor Unite la cea de-a 20-a aniversare a 
Convenţiei cu privire la drepturile copilului. 
Republica Moldova este una dintre primele 
ţări din regiune care își propune să se ralieze la 
prevederile acestui document  internaţional.

Din grupul de lucru pentru modifica-
rea legislației fac parte specialiști din cadrul   
Ministerului Muncii, Protecţiei Sociale și Fa-
miliei, Ministerului Educaţiei, Ministerului 
Finanţelor, Ministerului Sănătăţii, Ministeru-
lui Afacerilor Interne, Ministerului Justiţiei, 
precum și reprezentanţi ai societăţii civile, 
mediului academic și experţi în legislaţie.  

Legislaţia 
în domeniul 
protecţiei 

copilului va fi 
modificată

Ministerul Muncii, Protecției Sociale și 
Familiei va elabora un proiect de re-

gulament cu privire la modul de instituire și 
funcționare a serviciului de sprijin familial. 

,,Sprijinul familial este un serviciu com-
plex și este necesar să fie dezvoltat la nivelul 
întregii republici. Acest gen de serviciu ofe-
ră sprijin și suport socio–material familiei 
și copilului aflaţi în dificultate (perfectarea 
actelor, sprijin în găsirea unui loc de muncă 
etc), dar și informare și consiliere părinţilor 
în vederea conștientizării riscurilor și urmă-
rilor instituţionalizării copilului”, afirmă Vi-
orica Dumbrăveanu,  șefa Direcţiei protecţia 
familiei și drepturilor copilului din cadrul 
MMPSF.  

Regulamentul care urmează să fie elabo-
rat de ministerul de resort va fi un act nor-
mativ pentru  autoritățile publice locale în 
vederea instituirii și dezvoltării serviciului 
respectiv la scară națională. 

Serviciul sprijin familial și reintegrare 
reprezintă o formă de protecţie care asigură 
creșterea și dezvoltarea copilului în familie 
prin prevenirea abandonului sau reîntoarce-
rea copilului din instituţie în familia lui natu-
rală ori în familia extinsă.

Scopul serviciului nominalizat este 
menţinerea copilului în familie, prevenirea 
abandonului și plasării copilului în instituţie, 
reintegrarea copilului din instituţie și susţi-
nerea lui în cadrul familiei ș.a . 

Va fi elaborat un regulament 
cu privire la serviciul de sprijin 

familial şi reintegrare 
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- Sloganul „EveryChild” este „Par-
teneriate pentru fiecare copil”.  În ce 
măsură reuşiţi să  transpuneţi acest 
deziderat în activitatea de zi cu zi a 
organizaţiei? 
 -  „EveryChild”  este prezentă în Mol-

dova din anul 1995 și,  pe parcursul aces-
tei perioade de timp, ne-am convins că  
de unul  singur nu poţi reuși să schimbi 
în bine viaţa unui copil aflat în dificulta-
te. Acest lucru este posibil doar în cadru 
unui parteneriat eficient dintre structuri-
le de stat, autorităţile publice locale, orga-
nizaţiile internaţionale și cele neguverna-
mentale, și nu în ultimul rînd, cu copiii și 
familiile acestora.  Activitatea noastră s-a 
bazat dintotdeauna pe un parteneriat de 
încredere cu toţi acești actori. 

Colaborarea cu autorităţile publice 
locale ne-a permis să  dezvoltăm diferite 
tipuri de programe axate pe prevenirea 
separării și instituţionalizării copiilor, re-
abilitarea socială și reintegrarea în fami-
lie a copiilor aflaţi în instituţii de îngriji-
re. În colaborare cu Guvernul Republicii 
Moldova implementăm un program de 
asistenţă tehnică în reformarea politicilor 
sociale în domeniul protecţiei copilului 
și familiei. Scopul final al proiectelor pe 
care le susţinem este reducerea număru-
lui de copii în instituţiile rezidenţiale de 
îngrijire din Republica Moldova.  

- În cîte comunităţi lucrează astăzi  
promotori ai reformelor  susţinute 
de „EveryChild”? 
- În cadrul proiectului de reformă a 

instituţiilor rezidenţiale, „EveryChild” 
este prezentă în cinci raioane -  Falești, 
Ungheni, Călărași, Cahul și Telenești. În 
aceste localităţi are loc un proces com-
plex de transformare a unor gimnazii-in-
ternat dar și școli auxiliare pentru copii 
cu deficienţe mintale. Un alt proiect, prin 
care am reușit să acoperim majoritatea 
raioanelor republicii, ţine de dezvoltarea 
serviciului de asistenţă parentală profesi-
onistă. La Chișinău și Orhei se lucrează  

în prezent la dezvoltarea unui model de 
asistenţă parentală profesionistă  care să 
ofere plasament temporar  copiilor cu 
disabilităţi din familii. Considerăm că 
acest serviciu este un mijloc eficient de 
prevenire a  abandonului  copiilor cu 
probleme grave de sănătate. Cunoaștem 
că mulţi părinţi care îngrijesc astfel de 
copii – aflaţi în cărucior sau imobilizaţi 
la pat, se decid să îi plaseze  în instituţii 
rezidenţiale atunci cînd ajung la capătul 
puterilor. Serviciul pe care încercăm să îl 
instituim  va oferi părinţilor o perioadă 
de respiro, timp în care să își poată rezol-
va  problemele cu care se confruntă,  să 
își încarce bateriile, urmînd ca ulterior să 
aibă din nou grijă de copii. 

- Aţi spus anterior că ,,EveryChild” 
susţine procesul de reformă a insti-
tuţiilor rezidenţiale. Cîţi copii s-au 
întors în familie şi în comunitate, 
graţie suportului organizaţiei pe 
care o reprezentaţi?
- Numărul acestor copii e de ordinul 

zecilor sau chiar sutelor. Graţie inter-
venţiilor noastre din ultimii 2  ani și-au 
recăpătat familia 117 copi din două insti-
tuţii rezidenţiale din raionul Ungheni. În 
gimnaziul internat din această localitate 
rămîn în prezent doar 20 de copii pen-

tru care urmează să fie găsită o soluţie în 
timpul cel mai apropiat. Alte două școli 
auxiliare reformate cu suportul organiza-
ţiei noastre sunt Albineţul Vechi și Socii 
Noi din raionul Fălești. Ambele institu-
ţii, în care învăţau în jur de 103 de elevi, 
au fost închise, copiii revenind acasă sau 
fiind plasaţi în diferite tipuri de servicii 
substitutive. Într-un an de zile s-a reușit 
și stoparea activităţii școlii auxiliare din 
Călărași care avea în plasament 72 de co-
pii. Deși această instituţie încă nu a fost 
închisă de autorităţile locale, nici un copil 
nu se mai află acolo, ei sunt cu familiile 
lor sau în servicii substitutive. Ne-am im-
plicat și în reformarea instituţiei reziden-
ţiale din Căzănești, Telenești. Următorul 
obiectiv este transformarea unei instituţii 
pentru copiii bolnavi cu tuberculoză, din 
raionul Ungheni. Experţii noștri lucrează 
în prezent la evaluarea  copiilor și famili-
ilor acestora.  

-   Care sunt cauzele cele mai frec-
vente pentru care copiii sunt plasaţi 
în astfel de instituții, departe de  fa-
milie şi de restul lumii?
   - Dacă în toată lumea copiii ajung în 

instituţiile rezidenţiale ca urmare a unor 
cazuri de abuz în familie, în ţara noastră 
cauza cea mai frecventă a instituţionali-
zării este sărăcia familiilor și iresponsabi-
litatea părinţilor. Cea mai mare nedrep-
tate s-a făcut în raport cu copiii sănătoși 
care au fost plasaţi în instituţii destinate 
celor cu dizabilităţi mintale. Acești copii 
au fost duși de acasă, de lîngă părinţi, 
doar pentru  că rămîneau în urmă cu în-
văţătura. La timpul respectiv, problemele 
acestor copii ar fi putut fi depășite prin 
implicarea  pedagogilor școlari.   Din pă-
cate, s-a optat pentru o altă „soluţie” - cea 
mai nefericită și nefavorabilă pentru un 
copil – instituţia rezidenţială. 

- În anul viitor  actuala etapă a re-
formei  sistemului rezidenţial, lan-
sată în 2007, va ajunge la final.  În 
opinia Dvs., care sunt punctele slabe 

Stela GriGoraş, director „EveryChild” Moldova:

“Eu cred-ca obiectivul de baza 
al reformei va fi atins” 

Viitorul începe în familie 4



ocială
rotecţiePs 5august 2011Viitorul începe în familie 5
ale reformei? Asupra căror aspecte 
ar trebui să se concentreze autorită-
ţile pe viitor?
- Eu cred  că obiectivul de bază al re-

formei, care prevede reducerea cu 50 la 
sută a numărului de copii din instituţiile 
rezidenţiale va fi atins. Dincolo de aceas-
ta,  reforma nu a avut o implementare 
la nivel naţional. Guvernul nu a făcut, 
cel puţin deocamdată, eforturi financia-
re pentru a sprijini aceste transformări. 
Reforma s-a făcut de ONG-uri,  în par-
teneriat cu autorităţile publice locale, cu  
banii donatorilor străini. 

Meritul autorităţilor centrale este că 
au impus reguli stricte  pentru intrarea 
copiilor în instituţiile rezidenţiale. Ne-
am convins de faptul că acele comisii 
pentru protectia copilul aflat în dificulta-
te sunt filtre eficiente care  opresc insti-
tuţionalizarea copiilor, autorităţile locale 
fiind puse în situaţia să identifice soluţii 
de alternativă pentru cazurile de criză, 
în primul rănd oferind mai mult suport 
familiilor. Trebuie să recunoaștem că ac-
tivitatea acestor comisii a reușit să mic-
șoreze considerabil numărul elevilor din 
sistemul rezidenţial. 

Este foarte important ca în perioada 
imediat următoare de după 2012, auto-
rităţile să facă o evaluare a ceea ce s-a 
făcut. Trebuie să ne convingem că trans-
formările operate  prezintă beneficii reale 
pentru copil și familie, dar și să învăţăm 
lecţiile necesare pentru a implementa 
programme eficiente și eficace și în alte 
regiuni ale ţării

Pentru ca să reușim să ducem refor-
ma la bun sfîrșit este necesară o implicare 
mult mai serioasă din partea Guvernului, 
care ar trebui să vină și cu niște contri-
buţii proprii pentru implementarea aces-
tei reforme la nivel naţional. Reforma 
are nevoie de susţinere financiară și de 
resurse umane bine pregătite. În acest 
sens, intervenţia statului poate fi una 
hotărîtoare.  La fel, autorităţile locale au 
nevoie de siguranţa că  serviciile pe care 
le dezvoltă pentru copii  vor avea acope-
rire legislativă și financiară.  Consider că 
ar fi binevenit să acordăm o autonomie 
mai mare  autorităţilor locale, astfel încît 
fiecare localitate să își poată planifica ser-
viciile sociale de care au nevoie copiii și 
familiile, dar această autonomie să fie în-
soţită și de o monitorizare mai riguroasă 
a serviciilor sociale și evaluarea benefici-
ilor reale aduse copiilor.   

- De cîţi ani ar fi nevoie pentru ca 
instituţiile rezidenţiale să treacă în 
istorie şi fiecare copil din ţara noas-
tră să trăiască într-o  familie sau în-
tr-un mediu cît mai apropiat de cel  
familial? 
- Cred că un număr limitat de centre 

de plasament oricum vor exista, dar că 
acestea vor acorda servicii unui număr 
mic de copii și pentru o perioadă limi-
tată de timp și servicii de o calitate net 
superioară serviciilor oferite de instituţi-
ile rezidenţiale actuale. Pentru ca situaţia 
pe care o descrieţi să devină realitate, este 
necesar ca serviciul sprijin familial să fie 
acceptat și implementat în toate raioane-
le. La fel, ar trebui să avem asistenţi sociali 
specializaţi în protecţia copilului, care să 
scoată familia din criză, astfel ca aceasta 

să devină puternică și independentă. Un 
alt serviciu care ar trebui să se regăsească 
în fiecare raion  este asistenţa parentală 
profesionistă. Atîta timp cît există lumea 
vor exista și copii care nu vor putea trăi 
în familia biologică sau cea extinsă. Solu-
ţia cea mai bună pentru acești copii este 
familia asistentului parental profesionist, 
care este pregătită să îi ofere îngrijire, 
sprijin și căldură.  

Cred că avem nevoie de 4-5 ani ca să 
ajungem la situaţia în care niciun copil 
nu va crește în afara mediului famili-
al biologic sau alternativ, cu condiţia că 
vom reuși să dezvoltăm toate serviciile 
enumerate mai sus și vom avea  o politică  
bine orientată.  

- Vă mulţumim pentru interviu. 
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“A venit directorul școlii și a luat-o 
de acasă. La comisia medico-psiho-pe-
dagogică a fost dusă abia peste o lună 
și i s-a pus diagnoza retard mintal ușor, 
deși Ana era un copil ager și deștept și 
nu avea probleme la învățătură”, ne spu-
ne mama fetei. Femeia afirmă că profe-
sorii de la Albinețul-Vechi au recurs la 
această metodă pentru a-l determina pe 
fratele mai mare al fetei, care studia de 
cîțiva ani în instituție să nu mai fugă de 
acolo. 

Această eroare a fost corectată anul 
trecut cînd o altă comisie a decis să anu-
leze diagnoza de retard mintal, care i-a 
fost atribuită adolescentei în mod abu-
ziv. 

După reorganizarea școlii auxiliare 
în care învăța, Ana a revenit acasă, ală-
turi de mama și fratele său mai mare, 
absolvent de Albinețul-Vechi. Familia 
se descurcă destul de greu, singura sur-
să stabilă de venit fiind ajutorul social 
oferit de stat. La cele cîteva sute de lei 
se adaugă  și cîștigurile ocazionale ale 
fratelui său care muncește cu ziua pe la 
consătenii mai înstăriți. Cu certificatul 
obținut la absolvirea școlii auxiliare tî-
nărul nu a fost admis la studii în nicio 
școală de meserii.  

Deși la școala auxiliară avea asigu-
rate cel puțin trei mese pe zi și era cît de 
cît cald și curat, Ana spune că nu ar mai 
schimba pretinsul confort de acolo  pe 
casa părintească, chiar dacă aici uneori 
e mai greu cu de-ale focului,  iar mînca-
re mai bună au numai de sărbători.

Şi mama fetei spune acum că nu și-
ar mai da copilul de acasă. “Nu știam 
că școala din Albineţul Vechi e pentru 
copii cu probleme, credeam doar că 
profesorii de acolo o vor ajuta să înveţe 
mai bine. Am fost șocată să aflu că bă-

iatul meu va obține  un certificat în loc 
de diplomă de absolvire a școlii“, spune 
mama copiilor. 

Ana își amintește fără prea mult en-
tuziasm despre școala auxiliară deși era, 
într-un fel, favorizata profesorilor și a 
directorului, grație rezultatelor excelen-
te pe care le avea la învățătură. 

 “Ne era rușine să ieșim în stradă, ni 
se spunea că învăţăm la școala de proști, 
iar ceilalți copii din sat ne arătau cu de-
getul. Profesorii, însă, ne încurajau și ne 
spuneau să nu-i luăm în seamă, mai ales 
că la concertele care erau organizate în 
sat noi ne prezentam cel mai bine...” 
spune Ana. 

La școala în care învață acum, Ana 
nu e nici pe departe printre primii în 
clasă, asta din cauza că are restanțe se-

rioase la anumite discipline pe care co-
legii săi le învață de cîțiva ani pe cînd 
ea - abia din anul trecut. Chiar dacă e 
greu, Ana se străduie să țină pasul cu 
toată clasa, fiind susținută  de colegi și 
de profesori, dar mai ales de cadrul di-
dactic de sprijin care o ajută la pregăti-
rea temelor, dar și la lucrul suplimentar. 
Ana are acum un program de recupera-
re a materiei școlare și asta ar trebui să o 
ajute să lichideze golurile educaționale. 
În puținul timp liber care-i mai rămîne 
după pregătirea lecțiilor, Anei îi place să 
citească, să o ajute pe mama  la trebu-
rile casei și, mai ales, să gătească ceva 
gustos. Tot de bucătărie este legată și 
viitoarea sa profesie. Ana visează să de-
vină bucătăreasă  și să aibă cît mai des 
pe masă bucate  de sărbătoare. 

După ani de despărţire, 
Ana a revenit acasă

Acum un an Ana era cea mai 
bună elevă la şcoala auxiliară din 

Albineţul-Vechi, Făleşti. Cu note de 
9 şi 8 la mai toate disciplinele şco-
lare, fata participa  la toate concur-
surile sportive şi artistice organiza-
te pentru elevii din şcolile speciale. 
“Este mîndria şcolii şi nu voi admite 
să plece de aici”, spunea directorul 

şcolii ori de cîte ori mama ado-
lescentei încerca să aducă vorba 
despre transferul copilei în şcola 

din satul de baştină. 
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